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MODELING OF SNOWMELT PROCESSE USING ENERGY BALANCE METHOD 
(ON EXAMPLE OF VOTKINSKOE RESERVOIR CATCHMENT AREA) 
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The article analyze the methods and results of spatial modeling of processes of snowmelt in Votkinskoe reservoir catchment 
area. For evaluate the snowmelt intensity, the authors use the empirical method of calculation of snow cover energy budget, 
proposed by P.P. Kuzmin. The method allows to perform evaluation of the radiation and advective components of snow melting, 
and evaporation from snow cover. The technique of input data preparation for modeling are described. The authors propose the 
methods of estimation of fields of air temperature and humidity, wind speed, snow water equivalent, total solar radiation and 
cloud cover, using GIS technologies, taking into account the relief and land cover/land use types of territory. The calculation of 
snowmelt, using P.P. Kuzmin method is realize on example of 2011 and 2012 spring season. The validation of results is made 
according of snow survey data and remote sensing data. The authors show that the using of the P.P. Kuzmin method for snowmelt 
modeling does not always provide the more reliable results than the using of degree-day factor model. 
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НА ЗАПАДНОМ УРАЛЕ С ПРИМЕНЕНИЕМ МЕЗОМАСШТАБНОЙ МОДЕЛИ WRF/ARW
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Рассмотрены возможности использования мезомасштабной модели прогноза погоды WRF/ARW для мо-
делирования процесса снеготаяния на Западном Урале, на примере весеннего сезона 2013 г. Установлено, что 
модель WRF/ARW неудовлетворительно воспроизводит запас воды в снежном покрове и температуру воздуха в 
начальный период снеготаяния. Это связано с использованием в качестве начальных и граничных условий про-
гнозных полей глобальной модели GFS/NCEP. В то же время модель позволяет оценивать поступление на водо-
сбор твердых и жидких осадков в период снеготаяния с высоким пространственным разрешением. Во всех случа-
ях сильных снегопадов, зафиксированных в период снеготаяния, модель адекватно воспроизводит локализацию 
зон осадков и их интенсивность. Моделирование процесса снеготаяния выполнено средствами ГИС-технологий 
на основе фактических данных о температуре воздуха и прогнозных данных об осадках. Верификация результа-
тов расчета площади снежного покрова проведена на основе данных дистанционного зондирования Земли. 
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The article analyses the possibilities of using mesoscale weather forecast model WRF/ARW for snowmelt process 
simulation in the Western Urals region on the example of the spring season 2013. The author shows that the WRF/
ARW model incorrectly reproduces the snow water equivalent and the air temperature in the initial period of snowmelt. 
Those errors are the result of using GFS/NCEP global forecast model as the initial and boundary condition of forecast 
fields. At the same time, the WRF model allows to evaluate with high spatial resolution the flow of solid and liquid 
precipitation to the catchment areas during the snowmelt. In all cases of heavy snowfalls observed during snowmelt 
period the model correctly reproduces the localization of precipitation zones and intensity. The simulation of snowmelt 
process is made with the use of GIS technologies on the basis of actual air temperature data and forecast precipitation 
data. The verification of the results of snow cover area evaluation is made on the basis of remote sensing data.
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Проведено экспериментальное исследование процессов выщелачивания сульфидных и окисленных медных 
руд сернокислыми растворами разной кислотности с учетом влияния температурного режима. При анализе по-
лученных растворов был определен комплекс химических элементов, в том числе потенциальных токсикантов, 
таких как Cu, Pb, Cd, Be и др., активно переходящих в раствор из разных типов руд. Выделена группа элементов  
(Cu, Ag, Pb, Al, Ti, Zr, P), сохраняющих высокую подвижность в условиях многолетнемерзлых пород Удоканского 


